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Pleidooi voor meer regie op spreiden en mijden van de hyperspits 

 

Geachte mevrouw Van Nieuwenhuizen, mevrouw Van Veldhoven, mevrouw Van Engelshoven, en 

meneer Koolmees, 

 

We hebben samen tijdens de corona-crisis veel kunnen leren over het reizen en de voordelen van 

thuiswerken en thuisonderwijs. Zoals u, minister Van Nieuwenhuizen, op 18 december 2020 in 

antwoord op de motie Postma aan de Tweede Kamer schreef, heeft de coronacrisis laten zien hoe 

groot de impact van thuiswerken en flexibel werken kan zijn op de mobiliteit. We komen nu in een 

nieuwe, lang verwachte fase, waarin mensen gelukkig weer in toenemende mate naar het werk en 

onderwijs ‘mogen’ en zullen gaan. Als overheden willen wij de goede ervaringen voor mobiliteit uit deze 

corona-crisis graag bestendigen, om zo te voorkomen dat we straks weer met een hyperspits in het OV 

en op de weg zitten. Ons doel is om goede bereikbaarheid mogelijk te maken, voor forensen, studenten 

en andere reizigers. We zien dat een aantal afspraken goed heeft gewerkt, maar juist nu hebben we uw 

hulp nodig.  

 

Urgentie 

De hyperspits is een lastig vraagstuk. In het BO MIRT heeft minister Van Nieuwenhuizen, eerder 

uitgesproken om de hyperspits tegen te willen gaan in stedelijke regio’s. De opbrengsten zijn enorm: 

voor het klimaat, milieu en de economie en het welzijn voor de reiziger. Reizen kan comfortabel en 

tegen lagere maatschappelijke kosten. Met de ervaringen tijdens de corona-crisis hebben we gezien 

dat beter spreiden en minder mobiliteit kan! OV-bedrijven geven aan dat 20-30 minuten spreiden al 

scheelt in de spits. Ook op de weg is afgelopen jaar gebleken dat eenzelfde hoeveelheid verkeer door 

een betere spreiding een enorme reductie van de files geeft. Tegelijk biedt de lering van de corona-

crisis ook grote kansen om de mobiliteitstransitie, de modal shift, te versnellen, bijvoorbeeld waar het 

gaat om afstanden van minder dan 15 kilometer die door een deel van het verkeer goed kunnen 

worden afgelegd op de (elektrische) fiets in plaats van met de auto. Ook op het hoofdwegennet liggen 

er daar mee grote kansen, met locaties waar zich meer dan 50 procent lokaal verkeer bevindt. 

 

We komen nu in een andere fase, waar naar verwachting de 1,5 meter norm wordt losgelaten. Straks 

gaan alle onderwijsinstellingen weer open en mensen weer in toenemende mate naar het werk. We 

zien de drukte op de snelwegen nu al weer toenemen. Voor het OV is nog niet duidelijk hoe de herstart 



uitpakt. De capaciteit van het OV blijft, met de transitie plannen, voorlopig beperkt. Het is ook nog niet 

duidelijk hoe de reiziger straks de reis gaat beleven en het OV wellicht sneller als te vol ervaart.  

We willen inzetten op substantieel vaker dan voor corona thuiswerken en het meer spreiden buiten de 

spitstijden en de reguliere ma/din/don dagen. Hiermee willen wij inzetten op verminderen van de druk in 

de hyperspits op de snelwegen en het OV. Voor het OV is dit cruciaal omdat hier immers forse 

besparingen moeten worden gevonden om de ambities uit de OV-transitieplannen waar te maken.   

 

Grijpen we deze kans nu niet dan zitten we zo weer aan een hypervolle hyperspits op ma/di/do. En het 

aantal reizigers groeit de komende jaren alleen maar. Het aantal studenten in het (MBO-HBO-WO) 

onderwijs bedraagt in de Metropoolregio Amsterdam ruim 210.000, in Zuid -Holland 270.000, in Utrecht 

ruim 100.000 in Noord -Brabant 170.000 en in Limburg 67.000 en deze aantallen nemen alleen maar 

toe. Met deze groei stijgt hun aandeel in de hyperspits ook. 

 

Goede ervaringen 

Samen met regionale mobiliteitsadviseurs zoals de Verkeersonderneming, Bereikbaar Haaglanden en 

Rijnland, Goed op weg, Breikers, SmartwayZ.NL (bijvoorbeeld Brabants Mobiliteitsnetwerk (BMN) en 

Zuid Limburg Bereikbaar) blijven wij actief om deze positieve resultaten zoveel mogelijk vast te houden 

en zijn we met werkgevers(organisaties) in gesprek over hybride werken en de voordelen van spreiden. 

De campagne van Zowerkthet speelt hierbij een belangrijke rol. Ook zetten we in op het gebruik van 

bijvoorbeeld de fiets wat bijdraagt aan de vitaliteit van werknemers en een duurzamere samenleving. 

Bij het zoeken naar mogelijke maatregelen willen we ook aandacht schenken aan het belang van de 

werknemer. 

 

Wat ook goed gewerkt heeft is het protocol Onderwijs en Veilig OV, zoals opgesteld vanuit het 

ministerie van OCW. Door dit protocol hebben de onderwijsinstellingen hun lesroosters aangepast 

conform het dakpanmodel en zijn de lestijden gespreid gedurende de coronaperiode. En waar mogelijk 

zijn er maatwerkafspraken gemaakt tussen Onderwijsinstellingen en ov-bedrijven, om zoveel mogelijk 

buiten de spits te reizen. Ook deze maatregel heeft tijdens de coronaperiode positieve effecten gehad 

op de hyperspits. Nu in het belang van de student het onderwijs weer heropent, willen we samen met 

onderwijsinstellingen onderzoeken welke maatregelen mogelijk blijven om de hyperspits te vermijden. 

Uiteraard zonder dat dit ten koste gaat van kwalitatief goed onderwijs en het welzijn van de student.   

 

Wat hebben we nu nodig 

We signaleren nu het volgende: 

 De verwachting is dat het aantal reizigers, inclusief studenten, fors gaat toenemen.  

 Het risico is dat de hyperspits in het OV en op de weg straks nog groter is dan voor corona, 

met name op de maandag, dinsdag en donderdag. 

 De contouren van de OV-transitieplannen zijn nog niet helder. 

 

We zien dit als een groot risico voor de (regionale) bereikbaarheid. Daarom vragen wij om uw hulp. De 

hyperspits in het OV en op de weg is ons inziens echt een maatschappelijk vraagstuk, waar wij een 

gedeeld eigenaarschap voor zien, zowel bij werkgevers als onderwijsinstellingen, OV bedrijven, 

regionale overheden als ministeries. Wij vinden het van belang om hierin goed samen te werken en de 

diverse behoeftes daarin goed mee te nemen.  

 

Ons verzoek aan u als ministers is om:  

1. Meer regie te nemen op ‘spreiden en mijden van de hyperspits’: 



a. Door een krachtig signaal naar de samenleving uit te dragen om te voorkomen dat wij 

teruggaan naar pre-corona drukte. Dit kan bijvoorbeeld al via krachtige nieuwe 

overheidscommunicatie straks bij de nieuwe versoepelingen.  

a. Via (fiscale) regelgeving, CAO’s en afspraken met landelijke koepelorganisaties, zoals 

VNO-NCW, MKB, Onderwijsraden het belang van spreiden en mijden van de 

hyperspits vast te leggen. Daarbij aan te sluiten bij het kader dat vanuit het Rijk in 

ontwikkeling is met de werkgevers gericht op het klimaatakkoord en dit te verbreden 

voor afspraken over mobiliteit. 

b. Door zelf als werkgever het goede voorbeeld te blijven geven. 

2. De regio’s in positie te brengen om regionale (maatwerk)afspraken te maken met vervoerders, 

onderwijsinstellingen en werkgevers(organisaties) om knooppunten en corridors te ontlasten. 

Het gaat hierbij om afspraken over het gespreid reizen van werknemers, studenten en 

scholieren. Bijvoorbeeld door het aanpassen van lestijden van onderwijs of het instellen van 

thuiswerkdagen bij bedrijven en instellingen op verschillende dagen van de week.  

3. Net als voor het thuiswerken ook voor het Tijd en Plaats Onafhankelijk Onderwijs (TPOO) een 

advies in te winnen van SER of SCP en de mogelijkheden verkennen voor een Agenda TPOO, 

in goed overleg met de onderwijsinstellingen, waarbij goed onderwijs en welzijn van de student 

natuurlijk uitgangspunt blijft. 

 

Het moment is nu. Wij willen u verzoeken opnieuw de handen samen ineen te slaan.  

Als regio’s kunnen we het niet alleen en vragen we u ons nu opnieuw in positie te brengen, zodat wij de 

juiste afspraken kunnen maken.  

 

Met vriendelijke groet, 

 

Mede namens de samenwerkende partners, 

o Wethouder J. Bokhove (Gemeente Rotterdam) 

o Wethouder L. van Hooijdonk (Gemeente Utrecht) 

o Gedeputeerde C.A. van der Maat (Provincie Noord-Brabant) 

o Gedeputeerde J. Olthof (Provincie Noord-Holland) 

o wnd. Gedeputeerde CdK J.W. Remkes (Provincie Limburg) 

o Gedeputeerde A.J. Schaddelee (Provincie Utrecht) 

o Wethouder E.J. de Vries (Gemeente Amsterdam / Vervoerregio Amsterdam) 

 

 

 

Robert van Asten 

Wethouder Mobiliteit en Cultuur, Gemeente Den Haag 

Voorzitter, Metropoolregio Rotterdam Den Haag 


